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Protokół 

z posiedzenia Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 26 listopada 2019 r. 

 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 15 października 2019 r. 

3. Jakość powietrza w województwie śląskim ze szczególnym uwzględnieniem 

miasta Rybnik.  

4. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2020–2030. 

5. Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie 

budżetu Województwa Śląskiego na 2020 rok. 

6. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

otworzył posiedzenie Komisji, przywitał zebranych. Porządek posiedzenia przyjęto 

jednogłośnie. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 15 października 2019 r. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku uwag, poddał protokół pod głosowanie:  

(ZA – 4, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Jakość powietrza w województwie śląskim ze szczególnym uwzględnieniem miasta Rybnik. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska w Katowicach, pan 

Andrzej Szczygieł, przedstawił prezentację o stanie powietrza w województwie 

śląskim, z naciskiem na rejon rybnicki. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Zastępca Przewodniczącego Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan 

Przemysław Wydra, zapytał, czy zróżnicowanie widoczne na zestawieniach związane 

jest tylko z wydłużonym okresem grzewczym, czy są jakieś inne przyczyny? 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska w Katowicach, pan 

Andrzej Szczygieł, potwierdził i powiedział, że okres wiosenno-letni niewiele zmienia 

w średniej. Wszystko zależy od tego, jak ciężka jest zima, ile jest dni z przekroczeniami. 

Zimą 2010 roku były bardzo niskie temperatury, prawie w ogóle nie było wiatru, 

stężenia były wyjątkowo wysokie. Ewidentnie ten obraz jest wynikiem sezonu 

grzewczego. W 2021 roku, kiedy mają być wymienione wszystkie najstarsze paleniska, 

będzie pierwsza rzeczywista szansa stwierdzenia, czy nastąpiła zasadnicza poprawa 

jakości powietrza. Zainteresowanie programem „Czyste Powietrze” jest bardzo duże. 

Jednocześnie straże gminne i miejskie muszą kontrolować spalanie niedozwolonych 

paliw. Wszystkie te elementy powinny dać sukcesywną poprawę jakości powietrza. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, zapytała 

o instrumenty nacisku na gminy do sprawniejszego działania. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska w Katowicach, pan 

Andrzej Szczygieł, powiedział, że jest to możliwe dzięki działaniom Sejmiku, dzięki 

zmianom w Programie ochrony powietrza. Doszliśmy do etapu, że można znacznie 

zwiększyć ilość wymienianych palenisk węglowych, ilość kontroli i zaostrzyć działania, 

do których zobowiązane są gminy. WIOŚ kontroluje w gminach realizację Programu 

ochrony powietrza, może ukarać gminę, jeżeli nie realizuje ona tych zadań. Zmiana 

Programu ochrony powietrza powinna uwzględnić zwiększenia zadań dla gmin na 

kolejne lata w kierunku przyspieszenia poprawy jakości powietrza. Poprzez kontrole 

będzie można wymagać od gmin wykonania większego zakresu zadań. Nie ma 

bezpośredniej możliwości, aby WIOŚ nakazał gminie coś zrobić, jeśli nie jest to zapisane 

w Programie ochrony powietrza. Dotyczy to przede wszystkim osób indywidualnych, 

które nie są objęte przepisami prawa. Zakłady przemysłowe bardzo ograniczyły emisję 

do powietrza, bo są jednoznaczne przepisy unijne, a w przyszłym roku wejdą dla nich 

jeszcze niższe normy. Zakłady muszą zainwestować i ograniczyć zanieczyszczenia. 

W przypadku osób indywidualnych konieczne są działania poprzez gminę, nie tylko 

przymuszające, ale też umożliwiające pozyskanie środków finansowych.   

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Henryk Siedlaczek, wskazał 

na problem polityki gmin i monitorowania tej polityki. Konieczne są narzędzia 

stworzone na szczeblu centralnym. System powinien wyeliminować paliwa 
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niedopuszczone do użytku. Koszt różnych paliw powinien być taki sam, wtedy 

mieszkaniec sam będzie zainteresowany pozbyciem się pracochłonnego źródła ciepła 

i zastosowaniem nowoczesnego. Potrzebna jest spójna diagnoza polityki państwa w tej 

kwestii kiedyś i dzisiaj. Pamiętać też trzeba o osobach z problemami finansowymi. 

Naczelnik Regionalnego Wydziału Monitoringu Środowiska w Katowicach, pan 

Andrzej Szczygieł, powiedział, że stacje pomiarowe są także w małych gminach, 

funkcjonuje także ambulans pomiarowy jakości powietrza /m. in. powiat bieruńsko-

lędziński/. Obraz jest podobny, jak w całym województwie. 

 

Ad. 4, 5. 

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2020–2030.  

Opiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie budżetu 

Województwa Śląskiego na 2020 rok. 

Skarbnik Województwa Śląskiego, pani Elżbieta Stolorz-Krzisz, omówiła krótko 

Wieloletnią Prognozę Finansową i budżet na 2020 rok. Zwróciła uwagę na znaczne 

uproszczenie załączników. Prognoza jest do 2030 roku, Zarząd nie widział konieczności 

wydłużania tego okresu, kredyty będą spłacone w tym terminie. Kwota długu na ten rok 

jest mniejsza, niż była prognozowana. Kredyty planowane na ten rok do zaciągnięcia nie 

zostały jeszcze zaciągnięte, jest dobra płynność finansowa. W przyszłym roku będzie 

spłaconych 13 kredytów, zostanie jeszcze 18. Nie mamy zobowiązań wymagalnych. 

Wskaźnik spłaty zobowiązań (czyli wskaźnik zdolności kredytowej województwa) 

pokazuje, że województwo nie jest w najgorszej sytuacji, jest bezpieczny poziom 

wskaźnika. 

Projekt budżetu województwa jest rozwinięciem pierwszego roku prognozy. Dodano 

także porównanie z wykonaniem budżetu za minione 4 lata. Budżet jest zrównoważony, 

jest także zachowana równowaga wewnętrzna – wydatki bieżące znajdują pokrycie 

w dochodach bieżących. Są pokazane wszystkie źródła dochodów, struktura wydatków 

kwotowo i udział procentowy poszczególnych wydatków w wydatkach całkowitych. 

Materiały zawierają także tabelę potrzeb, na które środki nie będą zaspokojone. 

Struktura budżetu i tytuły tabel pozostają niezmienione od pierwszego budżetu na rok 

1999. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku pytań poddał pod głosowanie projekt uchwały Sejmiku Województwa 
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Śląskiego w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Śląskiego na lata 

2020–2030        (ZA – 5, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wobec braku pytań poddał pod głosowanie projekt uchwały Sejmiku Województwa 

Śląskiego w sprawie budżetu Województwa Śląskiego na 2020 rok  

(ZA – 5, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 6. 

Sprawy różne. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Iwona Jelonek, oraz 

Zastępca Przewodniczącego Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan 

Przemysław Wydra, na prośbę Przewodniczącego jako nowi członkowie krótko 

przedstawili się pozostałym członkom Komisji. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Józef Kubica, 

wskutek wyczerpania porządku obrad zakończył posiedzenie Komisji Środowiska 

i Gospodarki Wodnej.  

 

 

 

 

 

Józef Kubica 

Przewodniczący 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


